

Image not found or type unknown



The Austrian Chambers of Engineers and the role of civil engineers during the Nazi era. Founded in 1913. Dissolved in 1938
. Reestablished in 1945

in German:

Die Österreichischen Ingenieurkammern und die Rolle der ZiviltechnikerInnen in der Zeit des Nationalsozialismus. 1913 Gründung. 1938
Auflösung. 1945 Neubau

Project

Description

The aim of the present research project is the comprehensive scientific analysis of the organizational history of the Austrian Chambers of Engineers during the National Socialist era. Such an analysis would not be sufficient if the founding of the Chambers of Engineers in 1913, the period of the First Republic of Austria and the post-war period until the passing of the Civil Engineers Act in 1957 were not also taken into account in order to trace historical breaks and continuities. However, the periods 1913-1938 and 1945-1947 will only be covered in an overview. Cooperation with institutions such as the Reich Chamber of Fine Arts and the National Socialist Association of German Engineers and their regional branches will also be examined. The question of personnel overlaps is also of interest here. An important part of the research project lies in the scientific processing of exemplary biographies of civil engineers.

in German:

Ziel des vorliegenden Forschungsprojekts ist die umfassende wissenschaftliche Aufarbeitung der Organisationsgeschichte der Österreichischen Ingenieurkammern während der Zeit des Nationalsozialismus. Eine solche Betrachtung würde zu kurz greifen, würden nicht die Gründungen der Ingenieurkammern 1913, die Zeit der Ersten Republik Österreichs und die Nachkriegszeit bis zur Beschließung des Ziviltechnikergesetzes 1957 ebenfalls in den Blick genommen werden, um historische Brüche und Kontinuitäten nachzuzeichnen. Die Zeiträume 1913–1938 und 1945–1947 sollen jedoch nur überblicksweise erfasst werden. Untersucht werden soll auch die Zusammenarbeit mit Institutionen wie der Reichskammer der bildenden Künste und des Nationalsozialistischen Bundes Deutscher Technik sowie deren regionalen Niederlassungen. Interessant ist hierbei auch die Frage personeller Überschneidungen. Ein wichtiger Teil des Forschungsprojekts liegt in der wissenschaftlichen Aufarbeitung exemplarischer Biografien von ZivilingenieurInnen.

Applicant

Federal Chamber of Civil Engineers

in German:

Bundeskammer für ZiviltechnikerInnen

Website

<http://www.arching.at>

Location

Austria

Approved

15 May 2020

Category

Research

Type

Academic / scientific projects

Funding

National Fund budget

Please note

The project contents and descriptions are based primarily on the submissions of the project applicants. These submissions are edited for publication and translated into English. Although it is subjected to rigorous checks, the National Fund does not guarantee the accuracy or completeness of the information provided.